
REKAPITULACE VÝSLEDK Ů PRÁCE  
ZASTUPITELSTVA OBCE  

ZA UPLYNULÝCH DVACET LET 
 
 

Vážení zastupitelé, vážení hosté, 
 
      čtyři roky funkčního období uplynuly, ale uplynulo také dvacet let od nabytí nové 
svobody. Je naší povinností ohlédnout se zpět, jak jsme pracovali a co dobrého nebo špatného 
v naší obci vzniklo a co ji potkalo. Na čem jsme se v dobrém smyslu podíleli a co jsme 
udělali. 
      Dosažené výsledky jsou dílem dobré práce a spolupráce všech členů zastupitelstva 
v celém dvacetiletém období. Na této práci se podíleli i ti, kteří již nejsou mezi námi. I jim 
patří dík. Jsou to: 
 
- pan Karel Chudý 
- pan Karel Světlík 
- paní Jana Petřáková 
- pan Jiří Baše 
- pan Vojtěch Tošovský 
 
   
 
Vzpomeňme, prosím na jejich památku krátkým povstáním. – Děkuji Vám. 
Několik z nás pracovalo v zastupitelstvu pro obec po celých dvacet let a většina téměř dvacet 
let. 
      A nyní již k vlastní práci. Když jsme před dvaceti lety do našich funkcí vstupovali, dost 
dobře jsme nevěděli, co nás čeká, pouze nám bylo jasné, že nebude možno vyhovět všem a 
dočkat se vděku. Zde jsem si opakoval krásnou větu, kterou měl napsánu na zdi u nás jeden 
obchodník.“NENÍ NA SVĚTĚ ČLOVĚK TEN, KTERÝ BY SE ZACHOVAL LIDEM 
VŠEM“. Zkušenost dvaceti let mně i nám všem ukázala ohromnou pravdivost tohoto nápisu. 
Bohužel neuspokojenost některých lidí vedlo až k tomu, že s námi buď nemluví anebo 
nezdraví. Co dělat, takový je život, takoví jsou lidé. Také otázka docílení spokojenosti 
některých občanů se nám jevila jako nesplnitelná. Tato předtucha se v plné míře naplnila.          
 
 A nyní již k vlastní činnosti. 
 Než jsme se pustili do práce, byla nutná počáteční inventura a rekapitulace stavu obce 
a jejích potřeb. Ukázala následující: 

1. Stav obce a jejího majetku byl silně zanedbaný. Zde je však nutno poděkovat p. 
Barešové, která se v posledním období před devadesátým rokem obětavě vrhla do 
řešení alespoň nejpalčivějších problémů. Zajistila opravu a obnovu značné části 
střech obecních budov a připravila i některé nové investiční záměry. 

2. Velmi neutěšený stav byl zjištěn ve vývoji počtu obyvatelstva a jeho věkové 
struktuře – silné stárnutí.  To bylo zapříčiněno především v nedostatcích bydlení. 

3. Neutěšenou oblastí byla pak péče o staré občany, kteří v nejlepším případě byli 
odsouváni do vzdálených domovů důchodců. 

4. Scházející prostorové kapacity v naší škole a nedostatky v jejím vybavení. 



5. Nedostatky obce v oblasti služeb a celkové infrastruktury obce. 
6. Opuštěná a nefunkční farnost. 

 Tato zjištění se pro nás pak stala základním vodítkem pro plánování a postupné 
realizování nutných prací. Jejich stručné výsledky jsou následující – vzhledem k velkému 
rozsahu, uvádíme je jen heslovitě s případnými malými komentáři: 
 
 
B Y D L E N Í  
 
Byty 
 Bylo postaveno 5 nových domů (jeden rekonstruován z bývalé ubytovny) s celkovým 
počtem 70 bytů, z toho pak je 18 bytů pro staré občany v pečovatelském domě. Jednotlivé 
domy jsou následující: 

- Panelový l0 bytový dům v ul. Al. Jiráska se třemi velikostmi bytů  a el. akumulačním 
centrálním topením – Vodní akumulační zásobník.   

- Jedenáctibytový dům u has. zbrojnice v ul. Záhumenská. Startovací byty – menší.  
- Topení centrální plynovou kotelnou. Postaven z klasických stav. materiálů. 
- Přestavba bývalé ubytovny cukrovaru. V domě 18 bytů, budova zateplena, plastová 

okna, centrální plynová kotelna. 
- Pečovatelský dům v ul. Záhumenská, v domě 18 bytů z toho 14 pro jednotlivce a 4 pro 

manželské dvojice. Navíc byl proti projektu postaven jeden byt pro správce domu – 
bylo to docíleno zrušením některých nepotřebných prostor – ještě v době výstavby. 
Postaven z klasických materiálů, topení z centrální plynové kotelny, plastová okna. 

- Desetibytový dům za Vzájemností směrem ke hřbitovu. Opět se jedná o menší byty 
pro sociální slabší rodiny. Budova je tepelně izolována, topení je centrální z plynové 
kotelny, plastová okna. 

 
Rodinné domky 
 Obec připravila levné stavební parcely pro individuelní výstavbu. Parcely byly 
vybaveny veškerými sítěmi a komunikacemi. Do toho obec vložila veliké peníze a velmi 
mnoho úsilí počínaje zajištěním pozemků až po vlastní realizaci. Snaha byla pomoci 
především mladým rodinám, a proto byla cena prakticky jen symbolická. To pomohlo udržet 
velký počet mladých rodin v obci a naopak přitáhnout i další z blízkého i vzdáleného. 
Dosahované výsledky byly s nelibostí sledovány v celém regionu. Dá se říci, že jsme našimi 
kroky předběhli i sousední města. Byly připraveny a již i zastavěny parcely v následujících 
ulicích:          
 NOVÁ ULICE                   - 20 domků 
 NERUDOVA ULICE        - 12 domků 
 U MOSTU                          -  2 domky 
            DO POLE                           -  3 domky 
            DALŠÍ V OBCI                  - l5 domků 
Celkem to je již 52 nových domků a dále probíhá příprava a v některých případech byla i 
zahájena výstavba domků: 
 V POLI                                - 45 domků 
 U HŘBITOVA                    - 50 domků 
Celkem se jedná okolo l50 parcel a rozpracovanosti nových domků. Kromě toho jsme zajistili 
do rezervy, další pozemek za objektem VAK, kde bude moci být okolo 30 dalších domků. Pro 
přípravu parcel na tomto pozemku obec prozatím nemá potřebné finanční prostředky. Jak 
jsem se již zmínil, byla prodejní cena velmi nízká – 25,-Kč/m2 -  pomoc mladým lidem.                                
 



O B Y V A T E L S T V O   A   P O Č T Y   D O M Ů 
  
 
Obyvatelé 
        Při přebírání správy obce v r. 1990 měla obec přibližně 1500 obyvatel, který dle 
dřívějších roků neustále klesal spolu se zvyšováním průměrného věku – stárnutí. 
V současnosti v r. 2010 má obec skoro již 1800 obyvatel, přičemž ještě obec musela odepsat 
50 obyvatel z vyhořelého Vranova. Věková struktura se zásadně změnila tak, že obec je 
jednou s nejnižším průměrným věkem v rámci celého bývalého okresu. 
- ženy           39 let 
- muži           36 let 
- celkem       37 let 
 
 Je to krásný výsledek práce uvedené v předchozí části. Tímto má obec zajištěnu 
budoucnost, jak pro zajištění žáků do školy tak i pro využívání služeb – přínos pro 
podnikatele. Určitým problémem začíná být nedostatek míst v naší mateřské školce. K této 
problematice se zmíním v následující části. 
 
 
Domy 
 Proti roku 1990 vzrostl počet domů – přidělených domovních čísel bylo 84. 
V nejbližší době v průběhu roku 2011 a dalších naroste ještě nejméně o nových 50 – dle 
rozpracovaných staveb. 
           Na toto pak bude navazovat i další nárůst počtu obyvatel o 150 až 200. Tyto výsledky 
jsou velmi potěšitelné. Je pravda, že na problematiku bydlení obec vynakládala v uplynulém 
dvacetiletí velmi velkou část svého rozpočtu, byla nucena to dělat na úkor některých jiných 
potřeb, ale bydlení a obyvatelstvo jsme považovali za prioritní potřebu obce. Skutečností je, 
že ne všichni, kterým bylo takto pomáháno, toto úsilí dost dobře cení, považují ho skoro za 
samozřejmé – tak to v životě chodí.   
 
 
 
 
S T A Ř Í    O B Č A N É 
 
 Naše návštěvy v domovech důchodců u našich bývalých občanů, které jsme pravidelně 
každý rok dělali, nás doslova šokovaly. Tito lidé byli vytrženi tvrdým způsobem ze svého 
bývalého domova a umístěni, slušně řečeno, do čekárny na smrt. S tím jsme se nechtěli smířit. 
Z počátku jsme uvažovali o vlastním domově důchodců, který by byl v naší obci, a tito 
občané by prakticky zůstávali doma. Bohužel bližší ekonomické posuzování tohoto záměru 
nám ukázalo, že by obec nebyla schopna provozně takovýto domov finančně pokrýt. Proto 
jsme navštívili  i  jiná zařízení pečujících o staré občany a to nám ukázalo cestu problém řešit 
výstavbou domu s pečovatelskou službou. Výsledkem je tedy náš PEČOVÁK s 19 byty 
postavený se státní dotací. Zde našli svůj domov a péči staří občané z naší obce, ale také i 
z nejbližších sousedních obcí. Několikaletý provoz ukázal správnost našeho rozhodnutí a 
účelnost našeho úsilí o realizaci daného záměru – nebylo to jednoduché, ale vyplatilo se nám 
to. Občané tam jsou maximálně spokojeni a zájem neustále narůstá. Již uvažujeme o přístavbě 
dalšího křídla budovy – záleží to na finančních možnostech.    
 
 



Š K O L A    A    M A T E Ř S K Á    Š K O L A 
 
Škola 
 Po nástupu do našeho úřadu se na nás obrátila bývalá ředitelka školy p. Štěpánová se 
žádostí o řešení vážného problému kapacit tříd.  Škola byla v takové situaci, že musela zrušit 
sborovnu a i některé kabinety, aby mohla vyhovět potřebám výuky. Dle jejího sdělení byl 
v minulosti připraven projekt na potřebnou přístavbu, ale nebyl nikdo, kdo by se postaral o 
jeho realizaci, i když finanční prostředky byly na okresním úřadě rezervovány. 
 Nová politická situace bohužel vyžadovala hledat jiné finančně dostupné řešení. Po 
řadě hledání jsme dospěli k reálné možnosti řešit problém obnovou školního provozu 
v sousední budově STARÉ ŠKOLY za podmínek zrušení bytů. K tomu nám pomohla 
probíhající výstavba desetibytového domu v Jiráskově ulici. Kam nakonec byli vystěhováni 
pouze manželé Střítečtí. Co tedy na toto navazovalo: 
 - Spojení staré budovy s novou školou spojovací chodbou – šatny, kuchyně, vedení 
školy, to tím bylo bezproblémově zajištěno. 
 - Kompletní oprava a rekonstrukce prostor staré školy – vznikly 3 třídy, dívčí kuchyň, 
3 kabinety a třídy školní družiny. 
 - Přistavěna nová učebna pro pracovní vyučování chlapců. 
 - Nově vybaveny dvě třídy pro spec. vyučování – počítačová, fyzikální.  
 - Nová krytina střechy nové budovy.  
 - Rekonstrukce vodovodu (byl z olověných trubek) a odpadní kanalizace. 
 - Rekonstrukce kuchyně dle nových hygienických předpisů, zvětšena jídelna. 
 - Opravena fasáda obou budov.  
 - Rekonstruována kotelna na zemní plyn. 
 - Zřízen nový zadní přístup na hřiště školy. 
 - Zbourány nepotřebné a ohyzdné boudy (kůlny) u obou budov. 
 - Za budovou vydlážděn nový dvůr pro skládku koksu v dobách, kdy se ještě topilo            
    koksem. 
 - Vyasfaltováno nové volejbalové hřiště. 
 - Vysázena nová zeleň v okolí školy. 
  - Realizovány popovodňové opravy celého přízemí obou budov. 
 
Mateřská škola 
 - Zrekonstruována kotelna na zemní plyn 
 - Celá budova opatřena novou fasádou. 
 - Provedeny popovodňové opravy celého sklepního prostoru včetně vybavení                          
    pomocných provozních prostor.                                                                                             
 
 
S L U Ž B Y  
 
 Jak uvedeno v úvodu potřebovala obec rozšíření potřebných služeb pro obyvatelstvo. 
Na základě toho bylo přistoupeno k řešení a postupně realizováno: 
 - Zdravotní středisko v rozsahu  - ordinace obvodního lékaře; 
                                                                - ordinace zubního lékaře; 
                                                                - ordinace dětského lékaře. 
Proti původnímu projektu byly vypuštěny některé zdravotnické služby (prostory), které 
neměly naději na reálné využití – blízkost nemocnice v Opočně (rehabilitace, gynekologie 
apod.). 



           - Pošta – dosavadní pošta v budově obecního úřadu naprosto nevyhovovala a to jak 
    prostorově tak i vybavením-. Bylo nebezpečí jejího zrušení. Výstavba byla 
 realizována ve spolupráci s ředitelstvím POŠT v Pardubicích a ředitelem pošty 
v Rychnově nad Kněžnou - částečně finančně přispělo. 
            - Lékárna – toto zařízení velmi v obci scházelo, protože nemocní byli nuceni 
 zajišťovat si potřebné léky mimo obec, což bylo velmi nepříjemné a mnohdy pro 
nemocného nerealizovatelné. Realizace byla spojena s velkými povolovacími problémy a 
nutností dodatečných úprav v prostorách čekárny dětského oddělení. 
 - Prodejna potravin ve Vzájemnosti – byla nutná pro vytvoření konkurenčního 
prostředí a rovněž i z důvodu efektivního využití prostor kina. 
            - Cukrárna – prostory této provozovny byly značně zanedbané a nevyhovovaly 
požadavkům hygieny a i provozovatelů, protože sociální zařízení bylo společné se sousedním 
kadeřnictvím včetně chodby – předmětem neustálých sporů. Byla provedena rekonstrukce 
skladových prostor a postaveno samostatné sociální zařízení. 
 - Nový dům služeb – celkový nedostatek služeb v obci volal po zásadním řešení a to 
výstavbě nového objektu. Záměr byl spojen s řešením problému celkového prostředí u budovy 
Vzájemnosti (nepěkné staré dřevěné kůlny). Na základě této potřeby byly postaveny pro 
provozování následujících služeb – 2x kadeřnictví, 1x opravna obuvi (později změněna na 
další kadeřnictví), mandlovna prádla (změněna modelaci nehtů). 
    Dodatečně pak byl jako součást objektu postaven 11 bytový dům (levé křídlo). 
 - Prodejna potravin SKRŠICE – obec provedla odkoupení objektu od bývalého 
spotřebního družstva JEDNOTA a provedla jeho opravu. 
 - Škola Skršice - provedena kompletní generální přestavba se zřízením prostor pro 
provozování pohostinství – blíže u akcí SKRŠICE. 
 - Čerpací stanice pohonných hmot – obec iniciovala soukromou výstavbu – pro 
 potřeby stavby prodala potřebný pozemek. 
 
 
 
H A S I Č I 
  
 Při řešení potřeb tohoto dobrovolného spolku bylo nutno zabývat se řadou problémů. 
 - Zkolaudování dřívějších staveb a dořešení pozemkového vlastnictví. 
 - Přistavěna nová garáž a společenská místnost jako náhrada vybudované šatny. 
 - Postavena sušárna hadic s moderním elektrickým výtahem. 
 - Pořízena nová nádrž na autocisternu včetně vnitřních povrchových úprav. 
 - Pořízeno nové plovoucí čerpadlo a čerpadlo pro potřeby pečovatelského domu. 
 - Postavena nová plynová kotelna s navazující přestavbou vytápění. 
 - Garáže vybaveny novými elektricky ovládanými vraty. 
 - V bývalých kůlnách jeslí zřízeny dílenské a skladovací prostory a navíc dvě garáže 
pro osobní vozidla (mimo použití hasičů – bytový nájemníci). 
 - Za objektem budovy, na straně ke hřbitovu zřízeno nové cvičné hřiště a to jak pro 
potřeby hasičů tak i veřejnosti. Jako součást tohoto hřiště bylo vybudováno venkovní posezení 
se stoly a lavičkami. 
 
 
 
 
 
 



K I N O   -   V Z Á J EM N O S T 
 

- Celý objekt vyžadoval řadu nutných oprav a to jak vnitřních tak i vnějších. Rovněž 
bylo nutno řešit i rozumné využití prostor budovy. Z počátku byly některé prostory 
pronajímány k různým podnikatelským účelům a později přestavovány. Bylo 
provedeno: 

- Generální oprava sklepních prostor včetně jednotlivých oddělení pro potřeby 
nájemníků. 

- Přistavěna nová vstupní veranda do prostor kina a i bytové části – součást 
budování prodejny potravin. 

- Realizována generální oprava sociálního zařízení celého objektu včetně přestavění 
zadní vstupní chodby a místnosti za plátnem (využití pro přípravu účinkujících na 
kulturních akcích a též pro potřeby SDRUŽENÍ – Matky s dětmi. 

- Vybudována nová plynová kotelna pro potřeby kina, kotelna pro zadní 
pronajímané prostory a samostatné plynové topení pro místnost za plátnem. 

- Provedena kompletní oprava fasády budovy – bohužel bez izolace proti vlhkosti. 
Toto bude nutné ještě dořešit. 

- Zřízeny nové vstupy do prostor promítacích kabin a to jak ze sálu, tak i z vnějšku 
budovy – souviselo se zřízením prodejny potravin. 

 
 
B U D O V A   O B E C N Í H O   Ú Ř A D U 
 
 Celý objekt byl ve velmi zanedbaném stavu počínaje sociálním zařízením a konče 
vnějším vzhledem a celého okolí budovy. Postupně bylo realizováno: 

- Kompletní vnitřní rekonstrukce prostor pro nové použití – obřadní místnost, 
zasedací místnost, rozdělení kanceláří, místnost pro důchodce (nyní pronájem 
účetnictví), místnost pro služebnu policie (nyní pronájem masáže), zvětšena 
knihovna, šatna pro manuální pracovníky, sociální zařízení, prosvětlení schodiště, 
nová elektroinstalace a rozvody vody. 

- Nová plastová okna včetně bezpečnostních mříží. 
- Nová fasáda budovy a obložení soklu. 
- Rekonstruována kotelna na plynové topení, zasedací místnost na el. topení. 
- Izolace budovy proti vlhkosti. 
- Chodník před budovou. 
- Celková rekonstrukce celého okolí budovy včetně zbourání staré dřevěné kůlny. 
- Přestavba bývalé uhelny na garáž pro obecní auto s el. ovládanými vraty. 

 
 
 
I N F R A S T R U K T U R N Í   V Y B A V E N O S T   O B C E 
 
 V rámci tohoto úkolu byla realizována řada dodělávkových prací z dřívějších období a 
dále pak další nové. 
 - Kanalizace a asfaltová komunikace v ulici Na Štěpnici. 

- Vodovod do Skršic a Tošova včetně rozvodu po celé obci a přípojek k obecním 
objektům. 

 - Asfaltování druhé poloviny ulice Al. Jiráska – nedodělek po vodovodu. 
 - Asfaltování ulice Nerudova – nedodělek po vodovodu. 
 - Asfaltování části ulice Julia Fučíka – k sušce  - nedodělek po vodovodu. 



 - Asfaltování a nové osvětlení v ulici Nad Dědinou a pokračující rekonstrukce krajnic, 
vjezdů, veřejného osvětlení, zeleně a parkovacích ploch. 
 - Asfaltování celé ulice Na Nábřeží. 
 - Přestavba ulice Sokolské – chodníky, zeleň, obrubníky, osvětlení, parkoviště u 
fotbal. hřiště, parkoviště před sokolovnou, oprava asfaltu před sokolovnou. 
 - Přestavba ulice Osvobození – chodníky, zeleň, obrubníky, osvětlení, parkoviště u 
Staré hospody, zábradlí před hospodou. 
 - Autobusová zastávka u budovy OBECNÍHO ÚŘADU.  Řeší náhradu zastávky u 
hlavní komunikace v ulici Osvobození, kde je velké nebezpečí úrazu, především pro děti. 
Celý záměr nakonec vyzněl na kompletní rekonstrukci okolí budovy obecního úřadu a rovněž 
i křižovatky u mostu. V rámci této stavby byla zřízena nová objezdová komunikace kolem 
budovy, navazující chodníky, lavičky, osvětlení, zeleň, nová úřední deska a instalována socha 
sv. Jana Nepomuckého s kovaným oplocením, (přemístěna z horního konce obce), nové ploty 
k Boreckým a Šafářovým. - Park - v důsledku dřívějšího drastického vyřezávání keřových 
porostů byl celý park ve značně špatném stavu se značně obtížně proveditelnou údržbou. Bylo 
provedeno odstranění některých keřových porostů, vysázení nové kmenové zeleně, umístění 
nových laviček na viditelná místa a zřízeno osvětlení.    
  - Kanalizace v ul. Na Nábřeží. Postupně narůstající problémy s odtokem si vyžádaly 
prověření příčin. Ukázalo se, že kanalizace je opačně spádována. Bylo tedy provedeno její 
vykopání a nové položení s odpovídajícím spádem. Součástí byly i nové kanalizační šachty. 
Kanalizace byla provedena z nového plastového materiálu  na místo původních betonových 
trub. 
 - Veškerá infrastrukturní vybavenost k novým stavebním parcelám v Nové Ulici, 
Nerudově ulici, v lokalitě V Poli – rozvody vody, kanalizace, rozvody el. energie,   
rozvody plynu, veřejné osvětlení, komunikace a V Poli nová vysokonapěťová přípojka a 
trafostanice. 
 - Veřejný rozhlas. Pořízen nový radiofonní rozhlas s centrálním vysílačem v budově 
OÚ. Vysílání přímo do každé domácnosti pomocí specielních přijímačů. 
 
 
 
H Ř B I T O V Y 
 
 Vzhledem ke značnému stáří vyžadovaly naše hřbitovy značnou péči. Závažným 
momentem těchto obecních zařízení je i vymření původních pronajimatelů míst a vlastníků 
vybavení hrobů, které jsou v některých případech silně zanedbané anebo úplně opuštěné. Tyto 
okolnosti a další potřeby si vyžádaly následující práce: 
 - Likvidaci některých povrchových částí hrobů. V některých případech byly pomníky 
přemístěny do depozita (sbírky) na plochu bývalého hřbitova u kostela – postaveny na 
betonové panely – řemeslnicky pěkná a cenná díla. 
 - Pro potřeby parkování vozidel před hřbitovem bylo provedeno zatrubnění části 
příkopa a zvětšení parkovací plochy, ta byla vyasfaltována. 
 - Hlavní chodníky na hřbitově byly též vyasfaltovány. 
 - Byla provedena kompletní přestavba hřbitovní zdi a navíc západní a jižní strana byla 
opatřena krycí omítkou vyztuženou perlinkou. Důvodem tohoto krytí byla nedostačující 
odolnost cihel vůči mrazům. Provedena GO márnice. 
 - Proveden rozvod vody po hřbitově.                                  
 - Zřízeno osvětlení na ploše hřbitova. 
 - Provedeno vydláždění přístupového chodníku v celé aleji. 



 - Postupně prováděny úpravy zeleně jak na hřbitově, tak i v aleji – likvidace přerostlé 
a vadné a postupné nahrazování novou výsadbou. 
 - Kompletní generální oprava márnice na malém hřbitově.                                                                          
 
 
 
O P R A V Y   B Y T OV Ý C H    D O M Ů 
 
 Hlavními nedostatky byly poničené fasády objektů a jejich velmi špatný vzhled. Bylo 
provedeno: 
 - Dům č. l88 – SPOŘITELNA  - Kompletní nová fasáda na celé budově. Provedena 
GO rovné části střechy, opravy ve sklepních prostorách, opravy a předělávky rozvodů vody, 
přestavba bývalé obřadní místnosti na provozovnu ČESKÉ SPOŘITELNY, která později 
prostory opustila. Následně přestavěny na prodejnu a kanceláře počítačové techniky. Prostory 
bývalé ordinace obvodního lékaře byly přestavěny pro potřeby prodejny později pak pro 
provozování kosmetických služeb. Dále byla provedena plynofikace bytové části. Na dvoře 
objektu byla přistavěna skladovací kůlna.  Dvorek byl vydlážděn. 
 - Dům č. 357 – CHUDOBINEC – Provedena kompletní výměna oken a venkovních 
dveří za plastové. Vnější stěny byly opatřeny tepelnou izolací a novou fasádou. Zadní vstupní 
veranda byla kompletně přestavěna. Byla provedena GO jednoho horního bytu. Venkovní 
kůlna skladu paliva a zahrádkářského vybavení byla rovněž opatřena novou fasádou. 
Přístupové chodníky k budově a po dvorku byly vydlážděny novou zámkovou dlažbou - část 
byla nájemnicí během výstavby bezprostředně v noci zničena. 
 
 
S K R Š I C E 
 

Obec je součástí správního území Českého Meziříčí. Při převzetí správy obce byl 
prezentován vážný problém nedostatku pitné vody a další potřeby této malé obce. Bylo 
přistoupeno k urychlenému řešení hlavních problémů a dále pak i dílčích nedostatků takto: 

- Vybudován kompletní nový vodovod ze sítě z Českého Meziříčí a připojení všech 
obecních objektů. Vážné problémy jsou s napojením jednotlivých soukromých 
nemovitostí.  

- Toto do značné míry ovlivnila cena vody a nakonec i prezentovaný nedostatek vody 
ve studnách se ukázal jako velmi přehnaný. 

- V Tošově provedeno vyasfaltování komunikace směrem k Jílovicím – provedeno až 
na hranice katastru. 

- Bývalá škola byla kompletně přestavěna a opravena včetně střechy a fasády.  Původní 
záměr přestavby musel být zásadně změněn, protože by z budovy učinil naprosto 
mrtvý a nefunkční objekt. Po přehodnocení byla část rekonstruována na byt pro 
správce objektu, dále pak zřízeny prostory pro pohostinství, obecní knihovnu, 
společenskou místnost a ubytovnu řidičů autobusu. Navíc byly kompletně opraveny 
kůlny skladů na dvoře a dále byla budova vybavena novým septikem. 

- Koupě prodejny potravin od bývalého spotřebního družstva Jednota. Prodejna byla 
opravena a uvedena do nájmu k provozování. 

- Opravena hasičská zbrojnice. 
- Vydlážděna část chodníků. 
- Upraveno a vydlážděno prostranství u kříže a zvoničky ve středu obce. 
- Zajištěno vyasfaltování celé obce – obnova a vyasfaltování plochy návsi u původní 

hospody. 



- Provedena GO veřejného osvětlení – výměna těles za  tělesa s menším el. příkonem a 
dále pak  i výměna parkových těles za nové. 

- Provedeno zatrubnění příkopu v části obce mezi Skršicemi a Tošovem. 
 
 
 
M A L É   M E Z I Ř Í Č Í 
  
 Tato část obce, v těsném sousedství obce Králova Lhota, je bohužel veškerým 
vybavení služeb a plně vázána na České Meziříčí. Přesto bylo usilováno o zlepšení životních 
podmínek i v této oddělené části obce. Bylo pro ni realizováno: 
 - Provedeno připojení na veřejný vodovod – včetně přípojek. 
 - Zajištěno připojení na zemní plyn a jeho rozvod k nemovitostem.    
 - Řešen vážný problém křižovatky dvou státních silnic, a to na Náchod a Jaroměř – 
křižovatka NA VRTÁČKU. Bylo prosazeno zřídit v daném místě kruhovou křižovatku, která 
je podmínkou zásadního zlepšení bezpečnosti. Na řešení je zpracován projekt a vystaveno 
stavební povolení. Realizace je připravena na jaro r. 2011. 
 
 
 
K U L T U R A   A  S P O R T 
 
 V této oblasti byly vykonány následující hlavní akce a sledovány cíle, které by 
podpořily především vhodné zaměstnávání naší mládeže. Bylo proto vykonáno: 
 
 - Udržen provoz místního širokoúhlého kina za cenu nízké ekonomické výnosnosti. 
Fotbalový klub 

- Podpora fotbalového klubu - finanční příspěvek na nové zatravnění hřiště a 
vybudování dalšího nového. 

 - Průběžně finančně přispíváno na činnost. 
- Vybudována zadní přístupová cesta včetně kanalizační přípojky pro možnost 
odvodňování hracích ploch. 

 - Postaven nový plot v zadní části a provedena příprava pro postavení nové brány. 
 - U předního hlavního vchodu zřízeno parkoviště pro vozidla hráčů a návštěvníků. 
 Sokol 
 - Poskytnut finanční příspěvek na přestavbu kotelny na plyn. 
 - Postaveno před budovou parkoviště osobních vozidel. 
 - Opravena asfaltová komunikace před budovou. 
 - Každoročně poskytován finanční příspěvek na činnost. 
Kuželkáři 
 - Vyasfaltováno parkoviště před budovou. 
 - Poskytnut příspěvek na rekonstrukci stavěcího automatu. 
 - Každoročně poskytován finanční příspěvek na činnost. 
  
 Dále byly poskytovány finanční příspěvky dalším dobrovolným spolkům – včelaři, 
myslivci, rybáři, hasiči. 
 
 
 Kromě toho zorganizovala obec několik jednorázových významných kulturních akcí: 
 - Prapor obce 



 - 700leté výročí obce a 710 let obce 
 - Výročí hasičského sboru (120 let a 130 let) 
 - Prapor hasičů 
 - Výročí školy (70 let a 75 let) 
 
 V oblasti kultury probíhaly akce organizované jednotlivými spolky jako plesy, taneční 
zábavy, školní besídky, vánoční koncerty, oslavy svátků matek, pravidelná fotbalová utkání, 
pro která obec vyhlašovala turnaj o pohár starosty a podobně. Významnou kulturní událostí 
pak byly pravidelné plesy klientů z ÚSTAVÚ SOCIÁLNÍ PÉČE. 
 
 
 
F A R N O S T 
 
 Obec se snažila o zachování jak kulturních památek, které farnost v naší obci vlastnila 
tak i obnovení její plné funkčnosti. Pro splnění tohoto záměru byla po linii obce poskytována 
pomoc organizační a částečně i finanční pro: 
 - Fara   - GO střechy budovy 
             -  Nová fasáda  budovy 
             -  Nová okna 
             -  Vnitřní rekonstrukce  
 - Kostel  -  GO střechy 
                -  Mříže do vchodů 
                -  Oprava fasády 
                -  Nátěr věže                
                                                                                                                                   
           Na základě této věcné přípravy bylo ve spolupráci s Královéhradeckým biskupstvím 
zajištěno obsazení duchovní správy trvalým knězem. 
 
 
 
K A T A S T R O F Y 
 
Požár Vranova 
 Obec v uplynulém dvacetiletí zažila dvě mimořádné katastrofy, které značným 
způsobem zasáhly do života obce a jejích obyvatel. Byly to: 
 - Požár obytné části statku VRANOV, ke kterému došlo na podzim v r. 1997. z viny 
obyvatel. V době požáru bylo v domě 70 obyvatel, skutečně přihlášených bylo 50. Byl veliký 
problém kam je dočasně ubytovat. Nakonec část byla ubytována v zasedací místnosti 
obecního úřadu a část – matky s dětmi byly umístěny do azylového domu v Náchodě a matky 
s maličkými dětmi na omezenou dobu do nemocnice Opočno. Velice brzy se ukázalo, že 
postižení nejsou schopni a ani ochotni zajistit si nové bydlení. Rovněž ani vedení okresního 
úřadu se k problému nestavělo příliš vstřícně. Nakonec nám poskytlo částku 500 tisíc na 
řešení nejnaléhavějšího stavu. Uvedený stav donutil vedení obce hledat vlastní vhodné řešení. 
To nakonec spočívalo v rozhodnutí koupit potřebné objekty a to mimo obec, protože v obci 
žádné vhodné nebyly. Záležitost byla řešena přes realitní kanceláře. Prvním objektem pro 
polovinu postižených – 25 byl koupen za výhodnou cenu v PANSKÉ HABROVÉ 
v Rychnově nad Kněžnou. Cena byla přijatelná 3OO tis. Kč. Druhým objektem byla pak 
rekonstruovaná bývalá obecní škola v obci Jeřišno u Chotěboře rovněž za 3OO tis. Kč. Tímto 
se problém po velkém úsilí a mnoha bezesných nocí podařilo úspěšně vyřešit. Obec tím sice 



přišla o 50 obyvatel, ale jiné řešení nebyl. Bohužel vyhořelý objekt je do současné doby 
opuštěný a dělá ostudu – je to soukromý majetek. 
 
Povodeň 1998 
 Hned následující rok potkala obec další katastrofa a to historicky největší povodeň 
jaká nemá pamětníků a ani jakýchkoliv kronikářských záznamů. Byla postižena ½ obce. 
 Pro řešení této katastrofy vynaložilo vedení obce obrovské úsilí a to jak v odstraňování 
obrovského množství nepořádku a následně pak při likvidaci vyházeného odpadu 
z postižených domácností (mnohdy i z nepostižených). Vše bylo nutno odvážet na skládky. 
Na to pak následovaly problémy s odstraňováním škod na obecním majetku a hledáním 
finančních prostředků. Kromě toho obec zabezpečovala různé finanční pomoci pro postižené 
občany – 30 tisícová pomoc pro domácnost 
                      finanční pomoc pro rodiny s malými dětmi 
                      finanční pomoc pro staré občany 
                      bezúročné půjčky na opravy soukromého majetku 
Finanční pokrytí škod na obecním majetku  - škola celé přízemí staré i nové budovy 

- mateřská škola sklepní prostory a dopravní   
hřiště 

                - lávky přes řeku 
                - budova obecního úřadu   
                - chodníky 
Dalším velikým problémem byly škody na státním majetku – komunikace. 
 
Celkem se podařilo získat :  - pro občany  cca l5 mil. Kč 
             - pro obec      cca  2 mil. Kč 
             - na státní majetek okolo 100 mil. Kč  
 
 Vše se nakonec podařilo úspěšně zvládnout včetně školy, která byla uvedena do 
provozu v řádném termínu. 
 
 
 
J I N É   U D Á L O S T  I   A    Ú D A J E   Z   H O S P O D A Ř E N Í   O B C E  
 
 
- Dotace na  provedenou novou výstavbu                        okolo            70 mil.Kč 
- Povodňové dotace celkem                                              okolo          117 mil. Kč 
- Koupě pozemků                                                              přes              40 ha  
- Nárůst majetku obce                                                       přes             150 mil. Kč 
- Zajištěn nový územní plán umožňující velkorysou současnou a budoucí výstavbu. 
- Připravované další rozšíření územního plánu bohužel neprošlo pro blokáž pracovníky 
KRAJSKÉHO ÚŘADU. Rozšířením jsme chtěli především zakotvit silniční obchvat obce. 
 
 
 
I N I C I A C E   A K C Í   A   S P O L U P RÁ C E  O B C E 
 
 

- Na naši výzvu a zajištění pozemku byla postavena čerpací stanice pohonných hmot. 
- Vstřícným přístupem obce zakotvila u nás firma AGE s.r.o. – obec prodala pozemek. 



- Dobrou spoluprací podařilo se  do naší obce přivést investiční záměr na výstavbu 
Ústavu sociální péče. Obec zajistila pozemek a inženýrské sítě – voda, plyn, el. 
přípojka, kanalizační přípojka a komunikace.    

- Plynofikace obce – zajištěno vytvořením tlaku přes konkurenční firmu – za peníze 
investora 

- Telefonizace obce – velký problém z počátku 90. Let. 
- Pozemkové úpravy a to pro České Meziříčí i Skršice. 

 
 
 
C O   J E   P Ř I P R A V E N O 
 
 

- Dodávka nové hasičské autocisterny  s dotací z prostředků  EU  celkem cca 5 mil. Kč 
- Bude dodána v I. čtvrtletí 2011. Nutná částečná úhrada obce. 
- Měření rychlosti vozidel v obci. Řešeno přes mikroregion NOVOMĚSTSKO. 

Dodávka bude ještě v tomto roce. Celkem dva kusy pro ulici BOŽ. Němcové. Jeden 
kus navíc dodá cukrovar k Mateřské školce. 

- Největší dotace 80 mil. Kč z prostředků EU na výstavbu kanalizace a ČOV. Peníze 
jsou již schváleny. Je zpracována dokumentace pro územní řízení včetně územního 
rozhodnutí. Nyní probíhají práce na prováděcí dokumentaci a následovat bude žádost 
o stavební povolení a výběr dodavatele. Počátek stavby je předpokládán koncem        
r. 2011. 

- Zajištěn pozemek pro výstavbu náměstíčka v centru obce. 
- Projekt a stavební povolení pro výstavbu nové mateřské školky. Nutno pokračovat 

v hledání vhodné finanční dotace z prostředků EU anebo státu. 
- Kruhová křižovatka NA VRTÁČKU. Je projekt i stavební povolení včetně peněz 

z EU. Realizace v příštím roce. 
- Cesta u č. 315- realizace potvrzena na jaro 2011. 

 
 
 
C O   S E    N E P O V E D L O  A   N E B O   M O H L O   B Ý T   J  I  N A K  
 
 

- Velmi vážná chyba v obsazení domu č. 182. Podlehli jsme velkým slibům. Ještě jsme 
dost dobře nevěděli, co lze očekávat. 

- Umístění ÚSP – bylo by vhodnější na straně ke Kašparovým a přístupová cesta mohla 
být průjezdná – jednoduché využití pro další stavební parcely. 

- Koupě pozemku od p. Jiřího Hlouška v době původní nabídky. 
- Ještě více kupovat pozemky krátce po devadesátém roce – otázka peněz, kterých bylo 

málo. 
- Prosadit protipovodňovou ochranu obce – nádrž MĚLČANY. Celých dvanáct let jsme 

bojovali, ale pravomoce ochránců přírody, kteří nakonec za nic nezodpovídají, jsme 
nepřekonali. 

 
 
 
 
 



 
  Vážení zastupitelé a občané, toto byl v podstatě jen velmi stručný přehled toho 
hlavního, co jsme za dvacet let užitečného pro naši obec a její občany udělali. Samozřejmě 
zde neuvádím kupu menších a drobnějších akcí včetně řady údržeb. Samozřejmě ke každé 
jednotlivé akci by se dalo dlouho a obšírně vykládat, s jakými problémy jsme zápasili a 
museli bojovat  - s úřady a mnohdy i s vlastními spoluobčany, že až zůstával rozum stát. 
Přesto jak je zřejmé podařilo se nám toho realizovat hodně a podařilo se nám předběhnout i 
sousední města i některé obce v oblasti bydlení a soukromé výstavbě. Snad to bylo mnohdy i 
důvodem k dělání komplikací. Toto vše bylo možné jen díky dobré spolupráci zastupitelstev 
obce, která pracovala jednotně bez velkých hádek, i když ani tomu jsme se v ojedinělých 
případech nevyhnuli. 
 Přirozeně, že ne všem se naše práce líbila, podle některých by se mělo dělat něco 
jiného anebo jinak anebo vše je špatné. Potíž byla v tom, že tito nespokojenci zpravidla 
nevěděli sami, co by chtěli. Jak jsem se zmínil, byli i tací, kteří se snažili naše akce brzdit a 
zpomalovat. Příkladně je to výstavba V POLI, kde jsme ztratili více jak jeden rok. Řada 
občanů moc dobře ví, co by se mělo, co by mělo být, ale když dojde na ně tak nejsou ochotni 
zaplatit ani za psa anebo za odvoz odpadků. Bohužel takoví jsou lidé a nejsou jen u nás. I 
v okolních obcích se vždy najde jedinec nebo skupina jedinců podobného ražení jak se 
dozvídáme ze vzájemných jednání a konzultací se starosty.  Co dělat???? 
 Lze konstatovat, všechna naše zastupitelstva brala svou funkci vážně, o čemž svědčí 
téměř 100% účast na všech jednáních. Horší to bylo s účastí na různých veřejných akcích 
konaných obcí. Zde je do budoucna co zlepšovat a pomáhat obci k vyšší propagaci. 
 Na závěr Vám všem moc děkuji za odvedenou práci, vstřícnost a spolupráci. Mé 
poděkování patří i všem občanům, kteří nás v naší práci jakkoliv podpořili, t řeba jen slušným 
slovem anebo pomocí příkladně při údržbě a úklidu obce jako ošetřování zeleně, údržbě 
chodníků, úklidu sněhu, pečování o okolí, svých nemovitostí a také í nájemních bytových 
domů. Všem Vám velký dík. Mé poděkování patří i našim hasičům za jejich dobrovolnou a 
bezplatnou službu obci a občanům. Též děkuji všem spolkům za jejich obětavou práci. 
  A co říci těm, co na vše měli výmluvu jako, že platí daně, že nemohou, nemají čas a 
podobně. Většinou to prostě jen proto, že nechtěli. Mnohým vyhovovalo sledovat za 
záclonou, co dělají druzí, případně být opřen o plot kritizovat a nadávat. Také se pro některé 
stalo samozřejmostí, že by vše měli dostat – byty a podobně. Rovněž i symbolické ceny 
našich stavebních parcel byly některými chápány pomalu jako naše povinnost. Ať se jdou 
podívat jinam.  
 Nechť se všichni nespokojenci dočkají spokojenosti podle svých představ, třeba 
s novým zastupitelstvem, do kterého mohli rovněž kandidovat, spíše však ne, protože je to již 
taková nátura.  
 
 Na samý závěr ještě jedno všem, té velké většině moc děkuji za všechnu pomoc a 
spolupráci a přeji Vám, jak zastupitelům, tak i občanům mnoho zdraví, štěstí a spokojenosti i 
s tím budoucím zastupitelstvem. 
 
 
 
        PANENKA  JOSEF    
                                                                                               starosta 
 
V Českém Meziříčí 6. 10. 2010 


